
DELAMARIS IZOLA IN TER N A  IZDAJA

» N a š  g l a s «  izdaja kolektiv 
»Delamaris« Izola. List ureju
je uredniški odbor skladno s 
predpisi. Predsednik uredniš
kega odbora Zorko ing. Dežjot. 
Odgovorna in glavna uredni
ca Albina Škapin. Tiska »Že
lezniška tiskarna« Ljubljana 
1975, v nakladi 1300 izvodov. 
List dobijo člani kolektiva 
brezplačno.
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Polletno poročilo Kaj lahko vidimo iz naslednje
ga razvida?

Ne glede na težko tržno situa
cijo so nekatera podjetja  »sorod
na« našemu, dosegla bolj ugodne 
rezultate npr. Droga in Kolinska.

Izguba ob polletju stagnira, z 
višjo prodajo v drugem kvartalu 
se izguba ni zvišala. Ukrepi za iz
boljšanje stanja so izdelani, pri
čakujemo pozitivni finančni re
zultat na koncu leta.

Izredno slaba p rodaja  naših iz
delkov na domačem in tujem  
trgu je  glavni, ne pa edini vzrok 
za slab finančni rezultat v prvem 
trom esečju in ob polletju letoš
njega leta.

V prvem trom esečju je  bila 
ustvarjena izguba, p rav  tako tudi 
v drugem  trom esečju, vendar s 
to razliko, da v drugem  trom e
sečju izguba ni narasla, am pak je 
ostala na višini prvega trom eseč
ja. V prvem  kvartalu je  znašala 
izguba 4194 tisoč, ob polletju  pa 
4313 tisoč. V drugem  kvartalu 
smo torej delali brez izgube.

V drugem  trom esečju smo ust
varili večji dohodek, ker je  bila 
p rodaja neprim erno boljša kot v 
začetku leta. Takoj po ugotovlje
nih slabih finančnih rezultatih v 
prvem polletju so bili izdelani in 
sprejeti ukrepi in akcije za po
speševanje prodaje. Ti napori so 
prinesli določene rezultate, kot je 
razvidno iz naslednje prim erjave:
P rodaja v 000 din

vplivajo na naše finančne težave. 
To so predvsem stroški, raciona
lizacija porabe in koriščenja 
sredstev, delovna disciplina, učin
kovitost pri delu, organizacija de
la, tržnih faktorjev ter drugih 
no tran jih  ali zunanjih faktorjev, 
ki direktno in indirektno vpliva
jo  na dohodek podjetja . Ko 
sprem ljam o in obravnavam o re
zultate, m oram o vse upoštevati.

Finančni rezultat prvega pol
le tja  je  naslednji:

TOZD Cel. doh. Var. str. Kritje Fiksni str. O st. doh.

Iris 84.962 71.872 13.090 17.582 —  4.492
Argo 75.269 65.579 9.690 9.087 603
Pločevinka 34.141 29.193 4.948 4.460 488
Riba 28.215 25.184 3.051 5.172 — 2.121
A vtotransport 5.128 4.017 1.111 249 862
Vzdrževanje 3.249 2.417 832 485 346
Skupne službe 13.938 13.938 — — —
podjetje 244.902 212.180 32.722 37.035 — 4.313

Elementi dohodka Plan 75
Doseženo do 30. 6.

% plana Indeks 75/74
1974 1975

realizacija DT 304.465 103.456 122.644 40,3 118,6
realizacija izvoz 136.069 57.723 38.308 28,2 66,4
sveža riba 50.050 25.665 24.713 49,4 96,3
interna realizacija 100.456 28.037 57.178 56,9 203,9
ostali dohodki 2.909 2.039 70,1
CELOTNI DOHODEK 591.040 217.790 244.902 41,4 112,5
por. mat. in stroški 496.072 184.023 208.904 42,1 113,8
am ortizacija 6.000 2.293 3.083 51,4 134,5
DOHODEK 88.968 31.474 32.914 37,0 104,6
pogodbene obveznosti 10.600 3.611 4.072 38,4 112,8
zakonske obveznosti 7.450 2.572 4.279 57,4 166,4
osebni dohodki 63.054 24.025 28.876 45,8 120,2
vkal. del. dohodka 81.104 30.208 37.227 45,9 123,2
ostanek dohodka 7.864 1.266 _ _ _
izguba — — 4.313

Kvartal Domači
trg Izvoz Sveža riba Skupaj Plan 75 % plana

1. 49.865 18.506 12.168 80.539 122.646 65,6
II. 72.799 19.802 12.545 105.346 122.646 85.8
SKUPAJ 122.664 38.308 24.713 185.885 245.292 75,8

Čeprav se je  p rodaja  v drugem 
polletju  močno povečala, je  še 
vedno izpod planirane. Če bi 
uspeli doseči planirano prodajo, 
bi nam  to zagotovilo pozitiven fi
nančni rezultat. Čeprav že ves 
čas om enjam  prodajo, kot glavni 
vzrok za slab finančni rezultat, 
ne smemo pozabiti tudi ostalih 
važnih faktorjev, ki prav tako

V struk tu ri celotnega dohodka 
podjetja, je  višina interne reali
zacije nepom em bna, pom em bna 
pa je  za posamezno TOZD, ker 
tudi tako ugotavljam o finančni 
rezultat TOZD.

Finančni rezultati po TOZD 
v 000 din

V TOZD Iris je  bila izguba za
radi slabe konjunkture in nizke 
prodaje rib jih  konzerv v izvozu. 
U stvarjeno je  bilo komaj 28,2 %> 
letnega plana. Če bi uspeli to rea
lizirati, bi imeli okrog 5 milij. 
k ritja  in TOZD Iris ne bi imel 
izgube.

Težave prodaje pa izvirajo iz 
svetovne gospodarske krize, po
jave konkurence z nizkimi dam- 
ping cenami, zaradi česar je  p ro
daja  padla.

TOZD Riba im a izgubo v prvem  
polletju, k ar pa je  stalen pojav 
zaradi narave dela. V endar so 
se poslovni stroški preveč pove
čali in jih  bo potrebno čimbolj 
zm anjševati, z dobrim  ulovom ri
be pa bo TOZD lahko zaključil 
poslovno leto brez izgube. Ostale 
TOZD pa so ustvarile dokaj ugod
ne rezultate glede na splošne te
žave.

Podajam o pregled ustvarjenih 
rezultatov v podjetjih , članicah 
HP — v 000 din:

Nad tem pojavom se m oram o za
m isliti in začeti delati na vseh 
področjih, da bomo tudi mi do
segli boljše rezultate.

Kot prvi korak k izboljšanju 
stan ja  so bili v mesecu ju liju  
sprejeti stabilizacijski ukrepi.

Stabilizacijski ukrepi m orajo 
dobiti širši družbeni pomen in 
zajeti vse struk tu re  družbene de
javnosti, s ciljem, uskladiti po
rabo glede na obseg rezultatov 
in razpoložljivih sredstev.

Aktivirati m oram o vse subjek
tivne sile na področju gospodar
stva za povečanje produktivnosti 
dela, racionalizacijo, delovno dis
ciplino ter varčevanje.

Naši stabilizacijski ukrepi pred 
videvajo:

1. izvrševanje plana
2. racionalizacija dela in de

lovnih sredstev
3. zm anjšanje stroškov poslo

vanja
Za uspešno izvedbo stabiliza

cijskih ukrepov se je  vodstvo 
pod je tja  skupaj z družbenopoli
tičnim i organizacijam i in ob pod
pori celotnega kolektiva odločilo 
za povečanje osebnih dohodkov 
za 10 «/o linearno, čeprav ni bilo 
nobene ekonomske in družbene 
osnove. V povečanje osebnega 
dohodka smo šli z zavestjo, da 
bodo tako prizadevanja celotnega 
kolektiva večje in bomo do kon
ca le ta  ustvarili boljše rezultate 
in tako pokrili razliko v poviša
nju  osebnih dohodkov.

Celotni kolektiv se bo torej 
m oral polno prizadevati. Tako bo
mo lahko zaključili poslovno leto 
brez izgube. To pa se bo lahko do
seglo le z mnogo dobre volje nas 
vseh. Dobra volja za boljše re
zultate v kolektivu obstaja. Sedaj 
pa samo naprej! Tane Jelič

Naše delavke

Elementi Delamaris Droga Kolinska Laško Tališ

cel. dohodek 244.902 192.531 372.305 73.139 194.531
indeks 75/74 112 140 128 151 130
dohodek 32.914 24.552 63.715 23.234 41.483
indeks 75/74 107 155 116 170 137
ostanek  dohodka — 3.372 17.292 6.927 8.263
indeks 75/74 655 105 268 221
izguba 4.313 ____ ____ ____

podjetniška aktivnost — 7.724 27.413 20.404 13.163
indeks 75/74 — 199 109 256 159
število  zaposlenih 1.356 570 1.231 339 958
poprečni OD 75 2.400 3.020 3.208 3.174 2.697
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Predstavljamo vam Kolinsko
Kolinska Ljubljana je ena iz

med organizacij, ki so združene v 
podjetje HP. Naši vodilni delavci 
Kolinsko bolje poznajo, kot jo 
poznamo ostali delavci, zato smo 
sklenili, da jo bomo predstavili.

Delavci iz našega TOZD Argo 
so bili sicer na obisku v Kolinski 
in so se zelo pohvalno izrazili o 
tej organizaciji.

Pa poglejmo, kaj pravi Kolin
ska o sebi:

Od ustanovitve do danes se je  
obseg proizvodnje v Kolinski po
večal za več kot 100-krat. S pove
čanjem  proizvodnje se je  poveča
lo tudi število izdelkov. V začet
ku je  bila proizvodnja ozko 
usm erjena na kavovine, najbolj 
znana Kolinska Cikorija, danes 
pa zalagamo tržišče z več kot 300 
različnimi izdelki. Vzporedno z 
rastjo  proizvodnje se je  m orala 
večati tudi prodajna m reža . . .  
Tako danes 60 potnikov vsak me
sec obišče 20 tisoč prodajaln  v 
državi. M arketing služba pa je 
zadolžena, da sledi zahtevam  tr 
žišča in kupcev.

Več kot 1250 delavcev, združe
nih v pet tem eljnih organizacij 
združenega dela in skupnih služb, 
združujem o delo in sredstva v 
organizaciji združenega dela H P 
Kolinska prehram bene industrije  
Ljubljana. To so osnovne značil
nosti naše organizacije, poznane 
po vsej Jugoslaviji in inozem
stvu, ki je  leta 1974 proizved
la že 20.370 ton prehram benih 
proizvodov v vrednosti 617,917.000 
din.

Za boljše poznavanje naše de
lovne organizacije se m oram o vr
niti v leto 1973, ko smo doživeli 
veliko preobrazbo. Tega leta smo 
ustanovili tem eljne organizacije 
združenega dela:

—  TOZD Tovarna hranil, Ljub 
ljana

— TOZD Vinocet — tovarna za 
proizvodnjo kisa in žvečilnega gu
m ija

— TOZD Kemin — tovarna za 
proizvodnjo želatine

— TOZD Tovarna za predelavo 
krom piria M irna

— TOZD Trgovina, gostinstvo 
in proizvodnja sadnih koncentra
tov Slovenj Gradec in se združile 
v OZD Kolinska.

Skupni interesi in cilji zago
tavljajo  stalno izpopolnjevanje 
m edsebojnih sam oupravnih od
nosov, racionalno koriščenje

skupnih sredstev, vlaganje v raz
voj surovinske baze, usklajevanje 
dolgoročnih razvojnih planov de
la, razvoja združevanja sredstev, 
razdelitev dela in skupnega na
stopa na tržišču dom a in v tujini, 
kot tudi v odnosih solidarnosti in 
m edsebojnih obveznostih, ki iz
hajajo  iz združenega dela.

Kolinska je  prehram bena indu
strija  z najdaljšo tradicijo  v Ju 
goslaviji, saj je  začela z delom 
že pred prvo svetovno vojno. Ta
k ratn i ekspancijski češki kapital 
je  iskal ugodna tržišča za vlaga
nje svojega kapitala v nove indu
strijske obrate.

Te ugodnosti m u je  nudilo pod
ročje naše države, k je r je  bilo 
dovolj cenene delovne sile in su
rovin, pa tudi form iranje nacio
nalnega kapitala ni še doseglo 
dovolj visoke stopnje, ki bi omo
gočila tako velika vlaganja.

Leta 1908 je  bila ustanovljena 
Kolinska, tovarna cikorije v Ljub
ljani, kot podružnica m atične to
varne iz m esta Kolin. Tako še da
nes nosi ime po češkem m estu 
Kolin in s tem  čuva tradicije in 
renome, ki si ga je  pod tem  ime
nom  ustvarila na tržišču in med 
svojimi potrošniki skoraj sedem 
desetletij svojega obstoja.

V začetku je bila proizvodnja 
v glavnem usm erjena na kavovi
ne, med katerim i je  bila najbolj 
poznana Kolinska cikorija. V sa
mem začetku je  bila letna pro
izvodnja 200 ton. K onkurenčna 
borba z vsemi karakteristikam i 
kapitalističnega sistem a je pri
peljala Kolinsko v bivši Jugosla
viji tako daleč, da zaradi ozkega 
asortim ana svojih izdelkov ni mo
gla zdržati p ritiska konkurenčne 
firm e Franck iz Zagreba. Tako 
so leta 1936 češki lastniki prodali 
tovarno zagrebški firmi. Tovarna 
Franck je  preusm erila proizvod
njo v Kolinski na zrnato sladno 
kavo kapacitete 540 ton letno pri 
50 zaposlenih delavcih. V drugi 
svetovni vojni je  bila proizvod
n ja  ustavljena zaradi pom anjka
n ja  surovin.

(nadaljevanje na 7. strani)

Milan Hojnik novi predsednik sindikata
Dosedanjemu predsedniku sin

dikalne konference Jožetu Rojcu 
še ni potekla m andatna doba, 
vendar jo  je  predhodno prekinil, 
ker je  zasedel vodilno delovno 
mesto. Namesto njega pa je  bil 
izvoljen Milan Hojnik.

Mislim pa, da bo Jože Rojc pri 
delu sindikata še vedno pomagal.

Milan Hojnik nam je odgovoril 
na naslednja postavljena vpraša
nja:

1. sprejeti program dela?
2. reorganizacija po TOZD
3. sindikalne skupine, organi

zacija in način delovanja?
4. kratkoročni program dela v 

naslednjih treh mesecih?
5. smernice — možnosti uresni

čitve?
1. Sprejeti program  dela kon

ference OZD sindikata Delamaris 
Izola vsebuje in predstavlja del 
celote program ov in nalog, ki so 
jih  sprejele osnovne organizacije 
sindikata v TOZD in sam ouprav
ni skupnosti skupnih služb na 
svojih občnih zborih, obsega pa 
11 točk. Konferenca in njeni o r
gani bodo med letom dopolnje
vali ta  program  nalog skladno s 
potrebam i in razm eram i, tako 
da bi zagotovili kar najbolj učin
kovito uresničenje ustave, kon
gresnih sklepov in program ov de
la osnovne organizacije sindikata 
v TOZD.

2. Nova družbena vloga sindi
katov te rja  učinkovito delovanje 
celotne organizacije, zaradi česar 
m ora biti prim erno organizirana,

Mira Kaligarič. Delavka v laboratoriju

odnosno organizirana tako, kot 
to predvideva s ta tu ta rn i dogovor. 
Pri nas im am o 7 osnovnih orga
nizacij, od tega 6 v TOZD in eno 
osnovno organizacijo v skupnih 
službah. Pri tem  smo se držali 
pravila, da nobena osnovna orga
nizacija ne sme šteti več kot 300 
članov, in tako im am o prim er 
(Iris), da sta  v eni TOZD dve os
novni organizaciji.

3. V osnovni organizaciji, k jer 
je  večie število članov ali več 
med seboj ločenih enot. smo usta
novili sindikalne skupine. Skupi
ne štejejo  od 15 do 30 članov. Šte
vilo skupin po osnovnih organiza
cijah je v celotni OZD kar 56.

Vsaka skupina je  izvolila svo
jega poverjenika, ki je obenem 
delegat skupine v izvršnem od
boru in drugih oreanih osnovne 
organizacije. Sindikalne skupine 
se sestajaio  no notrebi in na svo
jih sestankih obravnavajo zade
ve, ki se tičejo njihove skupine. 
Istočasno daje izvršnemu odbo
ru in drugim  oreranom osnovne 
organizacije sindikata pobude za 
razne akcije. Nadalje sprejem a 
obvestila in poročila poverjenika 
ter o njih  zavzema potrebna sta
lišča. Seveda pa ie treba  poudari
ti ,da še niso vse skupine aktiv
ne. kot bi m orale biti.

4. Čeprav je  politična aktivnost 
v poletnih mesecih zaradi dopu
stov m anjša, si pri nas tega lu
ksuza ne bomo m osli dovoliti. 
Čakajo nas vse skuoai nreoeišnie 
naloge, in sicer h itre je  in bolj 
učinkovito reševanje nalog iz sta
bilizacijsko sanacijskega progra
m a celotne OZD.

N adalie je pred nam i drug 
krog solidarnostnih akcij za Koz- 
iansko in Brkine, kakor tudi sa- 
m ounravni sporazum za gradi
tev doma učencev v Kopru.

Za uspešno izvedbo teh akcij 
na ni odgovoren samo sindikat, 
temveč vsi faktorji v OZD. to  ie 
družbeno politične organizacije, 
sam oupravni organi, kakor tudi 
vodilni delavci.

5. Smernice pri sestavi nrogra- 
m a so nam  bili sklepi 8. kongre
sa zveze sindikatov Slovenije in 
7. kongresa zveze sindikatov Ju 
goslavije, v katerih  so opredelje
ne naloge sindikatov v smislu 
nove družbene vloge, ki je  dolo
čena v ustavi in dokum entih 
zveze sindikatov.

Na zadnji del vašega vprašanja 
pa sem vam že odgovoril v p re jš
njem  odgovoru.

Če mi na kraju dovolite, da 
kot odgovornemu uredniku Na
šega glasu tudi jaz postavim  
vprašanje, ki se glasi:

»Kdaj bo Naš glas postal pravi 
informator samoupravljalcev, to 
je, da bodo člani kolektiva sezna
njeni z vsemi dogajanji in pro
blemi v posameznih TOZD? Zdi 
se mi namreč, da manjka član
kov z resničnimi prikazi stanja v 
kolektivu in napotkov za odstra
nitev tistih problemov, ki niso 
odvisni od zunanjih dejavnikov. 
Naj pri tem citiram parolo, ki 
pravi: Brez dobrega informiranja 
ni dobrega samoupravljanja.«

Milan Hojnik

Odgovor:
V prašanje je bilo postavljeno. 

Hvala vam zanj. Tudi jaz se več
k ra t tako sprašujem , čeprav sem 
urednik časopisa. Do sedaj še ni
sem bila povabljena na seje kole
gija, k je r se sliši največ novic, pa 
tudi m arsikam  drugam  ne, razen 
na seje vseh sam oupravnih orga
nov, za kar res vedno dobim va
bilo.

In  še to. Dokler bodo ljud je po
zabljali, da so vsi člani sindikata, 
da nas je  del članov ZK, članov 
zvze socialistične mladine, zveze 
borcev, da smo vsi seznanjeni s 
sprejetim i resolucijam i in sklepi, 
da pa tega ne izvršujem o in k ra t
ko rečemo: »Saj im am o za to 
plačanega človeka,« ki pa ne mo
re  biti povsod.

(nadaljevanje na 3. strani)
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Delo propagande

Novo sprejeti člani ZK

Samoupravni organi

V začetku letošnjega leta je 
nastala kriza v prodaji. Izdelki 
so se slabo prodajali. Je tak rat 
propaganda napravila vse, da bi 
se izdelki bolje prodajali?

Ivan Konstantinovič je  takole 
povedal:

»V začetku leta je bilo name
njenih za propagando 300 tisoč 
din. Danes sredstev skoraj več 
nimamo. Že v začetku leta smo 
povečali propagando preko tele
vizije, da bi doprinesli tudi mi 
svoj delež.«

Sta televizija 'in časopis naj
boljša medija?

»Do danes je pač to najboljše, 
ker je najbolj dostopno ljudem.«

Kaj pa kraji, k jer ne poznajo 
televizije in bolj malo časopis?

»Na žalost se to pozna tudi v 
prodaji. Imamo največjo prodajo 
v Sloveniji, drugje pa je znatno 
manjša.«

Je torej to krivda, ker nim ajo 
teh medijev (radia, televizije, ča
sopisa)?

Počitnice
21. julija letos sem nastopil po

čitnice v Lepeni v domu Dela
marisa kot član tega kolektiva.

Res lepa je Lepena, lep je tudi 
dom v Lepeni, posebno še za fi
zičnega delavca, da se po težkem 
delu spočije. Veliko zahvale gre 
upravniku doma tov. Juletu, ki 
skrbi, da delavci dobijo vse, kar 
je potrebno. Velika zahvala gre 
tudi kuharicam, ki skrbijo za do
bro in obilno hrano.

Prekrasna je dolina odeta v 
temno zeleno barvo, obraščena z 
smrekami. Škoda, da jih je mno
go polomil plaz in sedaj čakajo 
žalostne na gozdarje z žago in se
kiro. Ko sediš in se oziraš po 
naravi, vidiš tu pa tam ovčko, ko
zico ali pa srno ali gamsa. Do
mačini, čeprav težko živijo, so

(nadaljevanje z 2. strani)
Da je  še vedno prem alo samo- 

iniciative za pisanje, pa naj bo 
to vodilnih, vodstvenih in drugih 
delavcev, saj nisem  dobila še 
članka, ki bi prišel brez poprejš
njega moledovanja, opom injanja 
in spom injanja, da je  bil članek 
za Naš glas obljubljen. Pa še to, 
kljub obljubi in opom injanju 
članek, ki ga pričakuješ, ne pri
de in zadnji dan pred  oddajo 
gradiva m oraš napisati m orda či
sto nekaj nevažnega, pravzaprav 
samo zato, da napolniš to praz
nino.

Vsi izgovori letijo na to, da ni
m ajo časa ali da se ne spomnijo. 
Zato me včasih neljubo presene
tijo  vprašanja delavcev, ki na se
stankih vprašujejo, zakaj imamo 
toliko delavcev pisarni, ker ni
m ajo kaj delati.

Torej vidite, da je  tudi m oja 
želja in želja uredniškega odbo
ra  enaka kot vaša; časopis naj 
postane prava slika in odraz do
gajan ja v podjetju . Potem ne bo 
problem a za gradivo za Naš glas. 
Upamo, da bomo s skupnim i pri
zadevanji to  res nekoč dosegli.

Odgovorna urednica

»Morda, ljudi pa tudi še nismo 
navadili na uporabo ribe.«

Kako im ate urejene propa
gandne akcije za tu ja  tržišča?

»Nimamo, prej smo imeli pre
ko Export žurnala, danes tudi 
tega ni več. Propaganda je draga, 
sredstev pa ni.«

Kakšne propagandne akcije 
im ate predvidene?

»Propagandno akcijo za izde
lek Del-mar. Ker nimamo ovit
kov, bo ta izdelek predstavljen 
na zagrebškem velesejmu.«

Pravite, da nim am o sredstev, 
kaj pa zagrebški velesejem?

»Sredstva za ta velesejem smo 
predvideli že na začetku leta in 
ga dali v plan stalnih akcij.«

Pričakujete veliko od letošnje
ga zagrebškega velesejma?

»Zagrebški velesejem je bolj 
komercialnega značaja, ne pa 
propaganda.«

Včasih izrečemo precej kritik 
na račun propagande. Opraviče
nih ali neopravičenih. Res pa je, 
če prazno dlan obračaš, ostane 
vendar vedno prazna.

v Lepeni
prijazni in dobre volje. Lahko bi 
jim družba kaj več pomagala, saj 
so nam v času NOB dali vse, kar 
so imeli; to sem tudi sam obču
til, ko sem leta 1943 in 1944 hodil 
po teh krajih.

Bolj žalostno pa je bilo to, da 
sta se že drugi dan po prihodu v 
dom formirali dve skupini, in si
cer v eno skupino so se združili 
nadrejeni, v drugo delavci. Pod 
vsako kritiko je, da se je tudi po
litični delavec, ki bi moral sku
šati vsaj v privatnem življenju 
združevati vodilni kader z de
lavci, delavcem odtujil in se dis
tanciral in pridružil vodilnim. Če 
že v tovarni ne moremo dobiti 
skupnega jezika med delavci in 
vodilnim kadrom, mislim, da bi 
vsaj na dopustu, ko smo skupaj 
v enem domu kot ena družina, se 
lahko skupaj pogovorili in vese
lili. Premišljujem, kaj bi se zgo
dilo v borbi ,če bi se komandni 
kader tako odtujeval vojakom, 
kakor se naši nadrejeni odtuju
jejo delavcem. Ivan Trampuž

15. SEJA CENTRALNEGA 
DELAVSKEGA SVETA

V Inform atorju , ki je  izšel pred 
začetkom kolektivnega dopusta, 
smo poročali, kaj bo razpravljal 
in sklepal centralni delavski svet.

Pom em bna točka dnevnega re
da je  bilo tudi izvajanje opera
tivnih stabilizacijskih ukrepov, ki 
so bili v celoti objavljeni v Infor
m atorju . Sprejeti sklep v zvezi z 
ukrepi citiram o skupaj z osta
limi pom em bnejšim i skiepi, ki so 
bili sprejeti na tej seji.
Sklepi

1. Centralni delavski svet v ce
loti po trju je  program  izvajanja 
operativnih stabilizacijskih ukre
pov z dne 9.7.1975, ki jih  je  p ri
pravilo vodstvo podjetja  in za
ključke konference ZK Delama
ris z dne 24.6.1975 s tem, da naj 
vodstvo podjetja  obvešča sam o
upravne organe o rezultatih  izva
jan ja  ukrepov.
Sprejeti akti

2. Na podlagi zapisnikov zbo
rov delovnih ljudi TOZD in sa
m oupravnih skupnosti, ki so bi
li v dneh od 26. do 31. 5.1975, cen
traln i delavski svet ugotavlja, da 
je  bilo z večino glasov v TOZD 
in sam oupravnih organih skupno 
sprejeto naslednje:

— sta tu t kom binata konzervne 
industrije  HP Delamaris Izola in

— sprem em be in dopolnitve sa
m oupravnega sporazum a o zdru

žitvi tem eljnih organizacij zdru
ženega dela HP Delamaris Izola 
in sporazum a o razdelitvi sred
stev.

Kolektivno zavarovanje 
v Delamarisu

Pristopi se k zavarovanju ko
lektiva Delamaris pri zavaroval
nici SAVA, poslovna enota Ko
per, kolikor se ugotovi, da ome
njena zavarovalnica izplača od
škodnino delavcu v vsakem  pri
meru, in sicer:

1. Kolektivno nezgodno zavaro
vanje po varianti 10 din mesečno 
na zaposlenega delavca z enotno 
zavarovalno vsoto 50.000 din v 
slučaju invalidnosti delavca ne 
glede na delovno mesto, ki ga 
opravlja.

2. Zavarovanje odgovornosti.
Po varianti 0,52 promil. prem iji

na letno m aso neto OD podjetja  
z zavarovalno vsoto 100.000 din za 
osebo in 30.000 din za stvari.

3. Preučiti je  treba pravne mož
nosti za prehod zavarovanja 
transportn ih  sredstev od Croatie 
na zavarovalnico Sava. Zavaro
valna pogodba se sklene za ob
dobje enega leta s tem, da se 
vsako leto obnovi.

4. Preveriti je  treba možnosti 
eventualnega spora z zavaroval
nico Croatia glede na dolgoroč
no sklenjeno pogodbo s to ‘zava
rovalnico.

Tajništvo sam oupravnih 
organov

DAN GRANIČARJEV
15. avgusta, na dan graničarjev, 

so predstavniki iz našega podjetja  
obiskali graničarje v Ospu pri 
Črnem kalu te r se z njim i pogo
varjali o njihovem delu te r  o 
težkem delu vojakov-graničarjev.

G raničarji so jim  nato razka
zali svojo postojanko, ki se je  
v zadnjem  času precej m oderni
zirala. V klubski sobi im ajo te
levizijo, v kuhinji pa se kuhar ve
selo vrti okrog plinskega štedil
nika. Okrog postojanke nam reč 
obdelujejo vrt, ki jim  prinaša 
male dohodke. Izgledalo je, da so 
dobri gospodarji, čeprav se ljud
je večkrat m enjajo.

Ob odhodu smo jim  zaželeli 
obilo lepih dni te r izpolnitev n ji
hove skrivne želje — popravilo 
in ureditev kasarne. Če ne za 
njih, pa njihove naslednike.Karavla v Ospu
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R i b i š k i  p
Že zgodaj v soboto je  bilo po 

Izoli zelo živahno. Ljudje so hi
teli vsi v eno sm er, cilj jim  je 
bilo pristanišče, od koder so iz
plule že ob 8. uri ladje na morje.

Bližala se je  10. ura, vedno več 
ljudi je  bilo, ladje pa so se v 
lepem krogu približevale obali.

Med radovednim i obrazi, ki so 
se zbirali na obali, je  bila tudi

Gruča ljudi na obali je čakala na prihod ladij

Pogled na ladje je bil čudovit

Med našimi gosti je bil tudi naš prejšnji direktor Andrej Verbič

Naši gostje

to r HP Leopold Maček in druž
benopolitični delavci iz obale in 
občine.

Slavnostno sejo je  otvoril pred
sednik CDS Franc K rajnc, ki je 
v svojem govoru dejal:

»Vsako leto v okviru ribiškega 
praznika nagradimo ljudi, ki so 
201et nepretrgoma zaposleni v 
podjetju. Letošnje veliko število 
slavljencev pove, da ste se za
poslili v podjetju v času, ko je 
Slovensko primorje dokončno 
pripadlo matični domovini. Za
sedli ste delovna mesta, ki so jih 
izpraznili delavci, ki so se prav 
v tem času selili v Italijo In tako 
omogočili nemoteno proizvodnjo. 
Mnogo truda in napora ste vlo
žili v to, da je Delamaris postal 
eden največjih proizvajalcev živil 
v Jugoslaviji. S tovarno ste de
lili dobro in slabo, živeli ste z njo 
in marsikdo med vami je pustil 
v tovarni delček samega sebe in 
tudi zdravje. Vztrajali ste, ustvar
jali in vedno znova dokazovali 
vašo delovno zavest.

Aktivno ste sodelovali pri iz
gradnji samoupravljanja in uve
ljavljanju odnosov, ki temeljilo 
na novi ustavi. Danes na zborih 
odločate o večini zadev, ki so ta
ko za vas. kakor za tovarno in 
mesto odločilnega pomena. Od
ločate o zadevah, kjer se oplajalo 
sadovi vašega sedanjega in minu
lega dela.

Sedanja situacija v podjetlu pa 
zahteva od vseh, da naloge, ki so 
nred nami vztrajno izvršuiemo 
in tako prispevamo k stabiliza-

prepočasi uveljavljajo predvsem  
zaradi pomanjkanja namenskih 
sredstev. Ribič je še zmeraj pre
več odvisen od vremenskih in 
drugih naravnih pojavov.

Zaradi težkih pogojev dela in 
pomanjkanja šol, ki bi vzgajale 
nov ribiški kader, se vedno manj 
mladih odloča za poklic ribiča.

Dragi ribiči, želim vam, da bi 
bile vaše mreže v mesecih, ki so 
še pred vami, vedno polne. Želja 
vseh nas je, da bi v prihodnjem 
letu bila zgrajena nova hladilnica 
in bi z njo za vedno izginila bo
jazen prepovedi ulova.«

Po končanem  govoru so bila 
razdeljena priznanja in nagrade 
v višini 2000 din delavcem 20-let- 
nikom. Vsem je čestital glavni 
d irek tor inž. Bogdan Golob in 
predsednik CDS. Nagrade so bile 
tako razdeljene, vseh 131 naših 
delavcev je prejelo priznanje in 
simbolično nagrado za svoj trud  
v 20-letni dobi v Delamarisu. Pri
znanje so dobile tudi 3 ribiške 
ladje za najboljši ulov v lanskem 
letu, in sicer: Deklica, Zlatoper- 
ka in Sulec, najboljši ulov v le
tošnjem  letu pa je  imela ladja 
Prim orka.

Tovariš Franc K rajnc je  pre
dal besedo predsedniku občine 
Izola, ki je  v svojem govoru po
udaril nujnost čim boljšega raz
v ijanja ribištva, saj je  to ena po
m em bnih prim arnih  dejavnosti.

M ladinci so imeli na obisku 
prdstavnike iz Talisa, Droge, Ko
linske in pivovarne Laško te r vo
jaški ansam bel iz Pule. Ansam-

r a z n
skupina ljudi, ki je  pričakovala 
napovedano uro skoraj z začude
njem , ki se je  mešalo z veseljem 
in pričakovanjem . To so bili naši 
20-letniki, delavci, ki so bili 20 
let v tovarni. Tukaj so pustili 
svojo m ladost, svoje lepe in grde 
spomine. Več ali m anj so bili to 
tudi ljudje, ki so bili in so tesno 
povezani s tovarno, ki že čutijo 
in dihajo skupaj kot ena celota. 
Ni bilo samo 8 u r dela na dan v 
njihovem  življenju, bilo je  tudi 
nadurno delo in družbenopolitič
no delovanje, ki m arsikom u jem 
lje proste popoldneve.

Med gosti smo videli tudi zna
ne obraze. Tukaj sta  bila tov. An
drej Verbič, M aksimiljan šiško, 
ki sta  bila zaposlena v naši to
varni, tov. M itja Ribičič, direk-

i k  j e
ciji. Če ciljev, ki smo si jih za
stavili, ne bomo takoj dosegli, ne 
smemo obupati. Preudarni in 
vztrajni moramo biti in te cilje 
doseči s skupnimi močmi.

Ribiški praznik je predvsem 
praznik naše ribiške flote, ki 
kljub težavam dan za dnem od
haja na lov za ribami, ki pa na 
žalost v Jugoslaviji še niso po
stale tako pomembna in cenjena 
beljakovinska prehrana kot v 
drugih deželah sveta. Ribiški 
praznik je dan, ko nagradimo ti
ste posadke, ki so se v preteklem 
letu najbolj izkazale pri ulovu 
ribe. Spomnimo se težav, ki še 
zmeraj onemogočajo razvoj ribi
štva, ki v okviru svoje dejavnosti 
še ni urejeno po enotnih načelih. 
Nove tehnologije se v ribištvu
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z a  n a m i
bel sestavljajo sami mladi ljud
je, zato smo h itro  našli skupen 
jezik, ravno tako tudi z ostalim i 
mladinci iz drugih podjetij.

Že ob 10. uri smo imeli sreča
n je v obratu  Iris, k jer so m ladin
ci pokusili naše proizvode, nato 
pa so predsedniki mladine iz vseh 
petih podjetij in predstavnik vo- 
jakov-m ornarjev iz Pule imeli 
skupen sestanek. Na tem  sestan
ku je  bil prisoten tudi tov. Ivan 
Baričič, ki je  pozdravil m lade v 
obratu  Iris.

Sicer pa lahko o poteku in skle
pih tega sestanka preberete pose
ben članek v glasilu.

Mi pa bomo ra je  pogledali, ka
ko je  bilo s športnim i tekm ova
nji.'

ŠPORTNA TEKMOVANJA
Na tak  dan seveda ne bi šlo 

brez športnih iger.
V m alem  so se začele že zju

tra j, ko so se ljudje začeli »ko- 
molčati« po pomolu, da bi bolje 
videli ladje, ki so prihajale v pri
stanišče. Seveda se je  ta  »športna 
igra« nadaljevala čez cel dan ter 
še zgodaj v ju tro  nedelje. Prav 
tako ni prim anjkovalo tudi osta
lih športnih discipilin; poleg su
vanja po cesti, prerivanja okoli 
raznih šankov, preizkušnja s trp 
nosti tistega, ki je  držal na nogah 
drugega, ki je  raztegoval usta, 
dvigal roke, »meni, meni«, sedaj 
sem jaz na vrsti — si videl tudi 
ljudi, ki so skakali, nato  se zvi
jali, še malo pozneje pa se sti
skali eden k drugem u, tako da 
že nisi vedel več, kaj je. Z jutraj, 
ko je vse doseglo svoj višek, je 
sam o še na kaki sam otno umaza
ni klopci kdo kimal z glavo: češ, 
z ju tra j pa je  res težko, ko ne

veš naprej, k je  se boš zbudil, in 
kdo bo poleg tebe.

Poleg teh neuradnih športnih 
tekmovanj smo imeli tudi u rad
ne. Popoldne je  bila na nogomet
nem  igrišču tekm a med ribiči in 
peki. Zmagali so ribiči, rezultat 
3 : 0, pa nekaj črnih m est zaradi 
preburne igre.

Kdo je dal gole, se ni dalo iz
vedeti, zvečer pa smo videli čud
no oblečene naše ribiče, za katere 
pa se ni dalo zvedeti, kaj pomeni 
ta  preobleka. M orda so se zam a
skirali, ker so se bali osebnega 
obračuna nasprotnikov.

Potekalo je  še zanimivo tekm o
vanje v vlečenju vrvi. Kdo drugi 
kot naši ribiči so bili tisti, ki so 
zasedli prvo m esto od 8 ekip. To 
sicer ni preveč osupljivo, saj so 
bili na dom ačih tleh, k je r je  pub
lika najbolj naklonjena. Sledile 
so ekipe: Žito Ljubljana, Luka 
Koper, SGP Gorica, Stavbenik 
Koper, Petrol Koper, Tomos Ko
per in ekipa iz Italije. Prerivali 
so se tako med množico ljudi, ki 
so jim  navdušeno vzklikali ter 
h rabrili vsako ekipo posebej. Po
kal pa je  ostal doma. Po Izoli ga 
je  s ponosom nosil naš ribič Du
šan Simič, čeprav so jih  neurad
no na travi prem agali Italijani. 
Tam so naši popadali na tla, a 
bilo je  prepozno, za Italijane se
veda. M oramo pa naši ekipi, ki je 
tekmovala v nogom etu in vleče
n ju  vrvi, res prav iskreno česti
ta ti za doseženo zmago. Saj so 
bili to  ljudje, ki večkrat cele dne
ve in noči pridno delajo.

Še nekaj je  bilo pomembnega 
tisti prvi dan v Izoli: tombola. 
Kaj je  kdo dobil, ni znano, izve
delo se je  le, da je  glavni dobi
tek — televizija, odšla čez držav
no m ejo z avtomobilom italijan
ske registracije.

Na starem  nogom etnem  igri
šču so pekli vola, kakšen je  bil, 
ne bi vedela povedati, ker je  bilo 
sila težko p riti tja.

M orda za na konec še nekaj, 
bil je  ribiški praznik, a bilo je  
najm anj ribe. Povedali so, da je 
m arsikdo prišel v Izolo z name
nom, da bo pokusil ribo o kateri 
ves čas trdim o, da je  vitam insko 
bogata, a je  m orai domov brez 
njih. Potrebno bi bilo razmisliti,

Jubilantka

kako bi se dalo drugo leto urediti 
več šankov za katerim i bi se pek
la in prodajala lepo dišeča in 
okusna riba. Tedaj bo ribiški 
praznik postal res ribiški praz
nik, tedaj si bodo lahko domačini 
in gostje privoščili to speciali
teto. Zakaj, naše ribe so bile ti
sti dan res okusno pripravljene, 
še bolj pa je  k tem u pomagalo 
dobro črno vino. Albina Škapin

Evelina Božič pri prejemu priznanja

Na ribiški praznik — Lucijan Nemec na sredini in Dominik Bizjak 
Nagrajenec Jože Brundula (levo na sliki), naša dvajsetletnika

DRAGI NAŠI 20-LETNIKI!
Kratek stik roke, nasmeh in spet ste sedeli ali stali na 

svečani seji delavskega sveta pred Marino. Hitro so minili 
kratki trenutki, ko ste prejemali priznanja za vaše 20-letno 
delo.

Naš uredniški odbor vam skupaj z vsemi bralci Našega 
glasu iskreno čestita ob tem jubileju in vam hkrati želi še 
mnogo delovnih uspehov. Upamo, da boste znali na mlade 
prenašati duh v katerem ste delali in živeli skupaj s to
varno dolgih, a vendar včasih tako kratkih 20 let.

Uredništvo
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Mi m la d i
Mladinski pohod AVNOJ 75 je 

bil letos peti po vrsti. To je  po
hod po poteh zgodovine, to je 
pot b ra tstva  in enotnosti vseh ju 
goslovanskih narodov. Po tej poti 
so hodili naši delegati na zaseda
nje  AVNOJ v Jajce.

Mladi iz vse Slovenije, p ridru
žili so se nam  tudi m ladi iz d ru
gih republik, smo se zbrali 21. 
ju lija  v domu JLA v Ljubljani. 
Tu smo dobili plave uniform e in 
bele m ajice z grbom  ZSMJ ter 
znakom BRIGADE AVNOJA. Zna
ke smo prišili na uniform e, v za
četku vsak po svoje, pozneje pa 
smo našli skupni jezik in si na- 
šili znak ZSMS na levo stran, na 
desno stran  pa znak AVNOJ 75. 
Kom andant m ladinske brigade je  
bil Ludvik Filo, ki nas je  pozdra
vil in nam  zaželel obilo uspehov 
na naši nadaljn ji poti. Predstavil 
nam  je  člane štaba v katerem  je 
bila tudi Albina Hočevar-Mali, na
rodni heroj, Janko Gregorič, B ra
ne Jakovljevič in Tončka Vodnik. 
Vsi ti tovariši so bili že večkrat 
na tem  pohodu. Kom andant nam  
je predstavil tudi kom andirje 
vseh štirih  čet. Odločitev je  bila 
na nas. Izbrali smo si pač četo, 
k jer smo pričakovali kakšne 
ugodnosti. Z Albino sva se odlo
čili, da greva v prvo četo, ker je 
pač prvi vedno dobro biti; tako 
pri jedi, kot pri spanju. Vendar 
sva se tokra t ušteli, ker je  bila 
vsaka četa en dan dežurna in ta
k ra t povsod prva. Kasneje so se 
naše ugotovitve o prvi četi še 
močno spremenile; od 32 briga
dirjev nas je  bilo le 5 deklet. 
Zdaj pa pom islite na pranje in 
šivanje. V četi smo zbrali tudi 
referenta za šport, inform acije 
in kulturo. Po prebranih  podat
kih o Ivu-Loli R ibarju, po kate
rem  je  nosila ime naša četa, smo 
odšli na večerjo te r nato  na spa
n je  v dom tehniške šole.

Naslednji dan smo z avtobusi 
odšli v Dražgoše na osrednjo pro
slavo ob dnevu vstaje slovenske
ga naroda. Na vročem soncu smo 
bolj leže kot sto je poslušali go
vor Janka Rudolfa in kulturni 
program . Sadove vročega sonca 
in prijetnega kulturnega progra
m a so nekateri h itro  občutili. 
Omedleli so in pristali z glavo 
navzdol v najbližji senci. To je  
bilo zdravilo za omedlevice. Ker 
smo dokazali, da smo vztrajni, 
smo km alu dobili tudi kosilo. Ti
sta  noč v Ljubljani in kosilo v 
Dražgošah je  bil zadnji spomenik 
kulturnega življenja.

Odslej smo stanovali pod šo
tori, se umivali le ob svečanih 
prilikah te r jedli iz napol čistih 
menažk. Tisti dan pa smo z avto
busi krenili p ro ti bazi 20, nato  pa 
do vasice Lokve, k je r je  spome
nik kom andantu S tanetu Rozma
nu. Proti večeru smo prispeli na 
Sinji vrh. Dobile smo šotor št. 11, 
ta  številka nas je  sprem ljala ves 
pohod in šotor seveda tudi. Za 
naš šotor sem bila jaz odgovor
na, čeprav nisem vedela, kako 
se šotor sestavi n iti podere. Ob 
samoiniciativni pomoči naših po
hodnikov smo to vsak dan m ora
le napraviti.

Drugo ju tro  smo krenili na pot. 
Pot se je  najprej vijugala po po
ložnem svetu ter nas pripeljala 
do reke Kolpe. Čez so nas prepe
ljali prav tisti brodarji, ki so vo
zili slovensko delegacijo leta 1943. 
Od tu  naprej je  spomin zabrisan, 
vem le, da smo hodili navzgor pa

navzdol in končno po zadnjih
9 km  asfaltirane ceste pristali v 
Ogulinu. Nog nismo več čutili.

Naslednjega dne smo kom aj, 
komaj prilezli iz naših šotorov. 
Na nogah so se pojavili prvi žu
lji. Naše vodstvo tega ni razu
melo. Posedli smo se po travi, 
ustanovili brigadni aktiv ZK ter 
poslušali pripovedovanje dom a
činov iz Ogulina. Po končanem 
razgovoru smo se z vlakom od
peljali do Ličko Lešče, od tam  pa 
vsak s svojimi nogami (ob pod
pori svojega tovariša) do m otela 
Gotske. Rešili so nas kamioni 
naše pozadine, ki so nas pripe
ljali do m esta Otočac. Tisti dan 
smo dekleta začele z našim  p ra
vim ženskim delom, oprati smo 
m orale srajce našim  pohodni
kom. Iz Otočca smo šli v Bihač, 
k je r smo obiskali muzej prvega 
zasedanja AVNOJ. Zvečer smo 
prišli v Dolnji Lapac, k je r smo 
zakurili taborni ogenj in p rip ra
vili kulturni program . Drugi dan 
zju traj smo se naložili na avto
buse ter zvečer pristali v Drvar
ju . Postavili smo si šotore in ker 
smo pričakovali obisk iz CK ZK 
Bosne in Hercegovine, so m orali 
šotori lepo izgledati. Z malo tru 
da in dosti slabe volje je  bilo to 
tudi narejeno. V D rvarju smo 
ostali dva dni. Drugi dan smo na
m reč prisostvovali proslavi ob 
vstaji naroda Bosne in Hercego
vine. Popoldne pa smo si ogledali 
pečino, k jer je  bil m aršal Tito ob 
napadu na Drvar leta 1944. Imeli 
smo tudi razna predavanja o živ
ljenju v naravi, Janko Gregorič 
pa nam  je pripovedoval svoje do
življaje izpred 33 let, ko je  bil 
udeleženec na zasedanju AVNOJ 
v Jajcu.

Z Albino sva pom agali p ri se
stavljanju  in form atorja in pri 
tipkanju. Albina je  bila nam reč 
naš referent z.a inform acije v če
ti, jaz pa sem ji p ri delu pom a
gala.

Zgodaj z ju tra j naslednjega dne 
nas je  čakal naporen m arš do 
Ror, m ajhne vasice v osrčju  Bo
sne. Sonce je  žgalo, m i pa smo 
hodili po bosanskem  krasu  in 
trpeli žejo. Proti večeru smo 
močno ožuljeni prispeli na cilj. 
Vsaka četa je  za nagrado dobila 
pečeno jagnje. Brigadni zdravnik, 
pripadnik JLA pa je  imel polno 
kirurških  posegov (rezanje žu
ljev). V tej vasici so nas dom a
čini prijazno sprejeli. Kaj km alu 
smo se poslovili od njih  in odšli 
proti Glamoču po monotonem 
glamočkem polju. Vtaborili smo 
se blizu spom enika narodnega 
heroja Ive Lole R ibarja. Ker smo 
prišli 2 uri prej, kot je  predvide
val naš štab, smo se popoldne 
pripravljali za naš najdaljši m arš 
od Glamoča do Livna. Temu pri
m erno je  bila obrem enjena tudi 
pozadina. Vozila je  tiste, ki niso 
mogli hoditi. Da pot ni bila tako 
težka, smo dokazali tako, da smo 
prišli v Livno pred dogovorjenim 
časom. Naš najtežji del poti je 
bil za nami.

V Bugojnem, kam or smo prišli 
naslednji dan, nam  je  predstav
nik zveze borcev povedal o do
godkih v letu 1972, ko je  ustaška 
skupina bila v njihovih krajih. 
In  končno se je  pred nam i pri
kazalo Jajce, naš cilj pohoda. 
Dva dni smo ostali v Jajcu, si 
ogledovali znam enitosti in posla
li tov. Titu pozdravno pismo, ki 
so nam  ga predali borci v Draž-

Brigada AVNOJ v Ljubljani

gošah. Jasno, da smo m orali še 
domov. Iz Jajca  smo šli v Mrko- 
njič grad, nato Ključ in do Sa
nice, k je r smo si pri lepi reki 
postavili šotore. Oprali smo si 
našo garderobo, ker smo vedeli, 
da se bomo naslednji dan srečali 
z brigadirji na Kozari.

Zvečer ob 11. uri smo imeli še 
eno presenečenje, »uzbuno«. V 
naš tabor so poskušali vdreti di
verzanti, naša naloga je  bila, da 
jih  odkrijem o, preden pridejo v 
sredino. Vsaka četa je  zasedla 
svoje položaje in budno strm ela 
v noč. Diverzante je  odkrila tre 
tja  četa. In  ocena, ki so nam  jo 
dali na koncu »uzbune«. »Razen 
m ajhnih spodrljajev ste se od
lično držali.«

Oprani in »zlikani« smo iz Pri- 
jedora  pristali na Kozari. N aj
lepši in najveličastnejši dogodek 
pa je  bil, ko smo se ustavili na 
Kozari pri spomeniku. To je  pro
stor, ki se ti za vse življenje vtis
ne v spomin, nikoli ga ne poza
biš, saj čutiš, kot da se iz gozdov 
preliva jok in tožba sto terih  po
ginulih na Kozari. T akrat ti ne
hote pride solza v oči, občutiš 
jok  tisočerih na Kozari in n ji
hovo junaštvo v borbi.

Na Kozari danes delajo m ladin
ske brigade. Pridružili smo se 
jim  in en dan delali skupaj z 
ostalim i brigadirji. Tu spet spo
znaš tovarištvo in solidarnost, 
spoznaš, da ni razlike med p ri
padniki raznih narodnosti, tam  
smo vsi enaki.

Na Kozari smo imeli tudi bri- 
gadno konferenco, k jer smo pre
gledali naše delo te r dali p red
loge za naslednja leta, da bo po
hod še bolj uspel. Im eli smo tudi 
konferenco aktiva ZK, k jer smo 
prav tako ocenili delo komuni- 
stov-pohodnikov. Po četah smo 
predlagali nove člane za sprejem  
v ZK, v štirinajstih  dneh smo se 
pač že toliko spoznali, da smo se 
zavedali, kdo bi lahko še bil član 
ZK, kdo se zaveda, kaj postavlja 
ta  organizacija pred njega.

Tistega dne, v ponedeljek, 4. 
avgusta smo se opolnoči odpe
ljali na železniško postajo v Pri- 
jedor, k je r smo čakali dobri dve 
uri. Čas smo dobro izkoristili, 
drem ali smo vsak na svojem na
hrb tn iku  in na svojih odejah. P ri
spel je  vlak, v katerega smo se le 
s težavo »zbasali«. Spanje smo 
nadaljevali po hodnikih vlaka in 
povsod tam , k jer smo dobili le 
košček prostora, potrebnega za 
naš nahrbtnik. Več nism o potre
bovali.

Ob 11. uri smo prispeli v Ljub
ljano. U niform irani smo veselo 
korakali in prepevali po Ljublja
ni, češ, vidite, kako smo pogum
ni, prehodili smo 132 km (m orda 
še kaj več), prespali dva tedna 
pod šotori, doživeli nekaj težkih 
dni in vendar, glejte nas. O, ko 
bi vedeli, kako nam  je bilo vča
sih hudo, ko smo komaj hodili, 
ko nas je  pripekalo sonce, ko 
smo gledali na cilj poti, kot na 
fato morgano.

A kaj bi to. Bili smo v Ljub
ljani, odhod se je  bližal z mrzlič
no hitrostjo . V domu JLA smo 
imeli poslovilno kosilo, ki smo si 
ga zaslužili s pohodom do spo
menika, ki je  bil odkrit v mesecu 
m aju v Ljubljani.

Vsak udeleženec je dobil p ri
znanje republiške konference 
ZSMS. Začeli smo se poslavljati. 
Obljubili smo, da se bomo zopet 
videli v oktobru  na srečanju na
še avnojske brigade v Kočevju.

Tako smo se razšli. Z mnogo 
lepih želja pri nadaljnjem  delu 
in z obljubo, da se bomo zopet 
videli.

Ostal nam  bo spom in na tova
rištvo na pohodu, na lepe preži
vete dni pod šotori, na p rija te lj
stva, ki so se spletala med nam i 
in ki smo jih  imenovali kar »av
nojske ljubezni«. Vse je  minilo, 
prišli smo na delovna mesta, a v 
srcih nosimo spomine na lepe 
dni, na kraje, ki smo jih  obiskali, 
na ljudi, ki smo jih  srečali in se 
z njim i pogovarjali.

Spom injam o se borcev, ki smo 
jih  srečali na svoji poti in so nam 
pripovedovali o svojih doživlja
jih  med NOB in ljudi, ki danes 
gradijo in pom agajo graditi naš 
sam oupravni sistem.

M arija S taver

DROBNE
D irektor TOZD Irisa  še nim a 

urejene pisarne, ko njegovi sode
lavci že sedijo v lepih, svetlih in 
prostornih  pisarnah.

Zaveda se, da m oram o izhajati 
iz baze.

V pravni p isarni se še vedno 
ukvarjajo  z registracijo. M anj
kala je  nam reč k ra tka  oznaka 
HP, ki pa dosti pomeni.

Predhodnik v pravni p isarni je 
bil nam reč m nenja, da to pač ne 
bo dolgo trajalo .

Spet en dokaz, da več ljudi več 
ve, eden pa ve samo za enega.
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Tretje srečanje

Franc Volk odhaja s prejeto diplomo

V Transportu bodo volili

Približno sto mladincev iz Ta- 
lisa, Laškega, Kolinske in Droge 
smo se ob ribiškem  prazniku 
zbrali v TOZD Iris. To je  bilo na
še tre tje  srečanje z namenom, da 
kritično ocenimo naše dosedanje 
delo, da s skupnim i močmi po
skušam o rešiti nastale probleme, 
da se m ed seboj seznanimo in ta
ko ustvarim o jasnejšo podobo 
dela v HP združenju.

Ob 11. uri se je  v sejni dvorani 
Irisa  pričela 6. seja koordinacij
skega odbora OO ZSM HP zdru
ženja. Seji so prisostvovali vsi 
predstavniki OO ter predstavniki 
m ornariškega centra iz Pule. Vse 
prisotne je  pozdravil direktor 
TOZD IRIS tov. Ivan Baričič, 
nam  zaželel uspešno delo in obi
lo zabave ob ribiškem  prazniku.

Sestanek je  otvorila predsedni
ca koordinacijskega odbora Na
taša GRŽINIc.

Predsedniki OO so poročali o 
delu med obema sejam a. Ugoto
vili smo, da se je  aktivnost m la
dih zaradi letnih dopustov in po
le tja  zm anjšala, kar ni veljalo za

Zdenko Pucer je  delavec v 
TOZD Pločevinka. V mesecu av
gustu se je  udeležil mladinske 
poletne politične šole v Vikrčah 
pri Ljubljani.

Kako, da si se prav ti udeležil 
te šole?

»Moral bi Iti predsednik naše 
koordinacijske konference, ker 
pa je bil zadržan, sem bil pred
lagan, ker sem tudi član občin
ske konference ZSM.«

Na politični šoli si deloval v 
skupini za SLO, povej, kako je 
ta  skupina delovala?

»Poleg skupine za SLO je bila 
še skupina za idejnopolitično de
lo, in formiranje, družbenoeko
nomske odnose, skupina za kra
jevne skupnosti in šole.

Dopoldne smo delali po skupi
nah, popoldne smo imeli plenar-

mlade iz vojaških enot, zato se 
bomo m orali v prihodnje bolj 
truditi. Iz poročil smo zvedeli, 
da se mladi HP nekje več, drugje 
m anj zavzemajo in izvajajo sta 
bilizacijske ukrepe. Zasledili smo 
le nekaj konkretnih akcij za sta
bilizacijo, zato nismo bili zado
voljni in m oram o v bodoče prav 
tukaj zgrabiti z vsemi močmi.

V razpravi smo sprejeli še ne
kaj važnih sklepov in ob 13. za
ključili sejo. Med tem časom so 
si ostali mladinci pod vodstvom 
dipl. inž. Budair Saida ogledali 
ob ra t Iris in se seznanili s tehno
logijo konzerviranja rib.

Z avtobusi smo se odpeljali v 
Drogo, obra t Začimba in si ogle
dali njihove tehnološke postopke.

Ves čas so bili z nam i tudi p ri
padniki m ornarice iz Pule, ki so 
na sestanku poročali o svojem 
delu, zvečer pa so vzeli v roke 
instrum ente in nas zabavali poz
no v noč. Za njihovo udeležbo na 
našem srečanju se jim  m oram o 
zahvaliti z željo, da to ne bo 
zadnje srečanje. Zmago Gačnik

na zasedanja, zvečer pa javne 
tribune. Odšli smo tudi na ogled 
tankovske edinice na Vrhniko, 
kjer smo si ogledali film Svobo
da 71.

Na javnih tribunah pa smo 
imeli razne razprave o vlogi 
SZDL, pojavom tehnokratizma, o 
letu žena (ta javna tribuna je tra
jala najdalj, zaradi naših kolegic 
na politični šoli) ter še druge za
nimive teme. Seveda ni manjkalo 
predavanja iz družbene samoza
ščite in jasno področje SLO.

Med nami so bili tudi Slovenci 
iz Italije in Avstrije ter pripad
niki JLA. Tako vedno poudarja
mo svojo povezanost.«

Ti bo sem inar koristil p ri delu?
»Bo, čeprav sem precej stvari 

vedel že od prej, nekaj pa je bilo 
zame čisto novo.«

Delavci organizacijske enote 
T ransport so se na zboru delov
nih ljudi, ki je  bil 17. jan u arja  
1975, odločili, da se bodo orga
nizirali kot TOZD A vtotransport.

Na podlagi tega sklepa je  bila 
izvršena priglasitev pri Okrož
nem  gospodarskem  sodišču v Ko
pru. Za konstitu iranje TOZD pa 
je  potrebno izvoliti organe uprav
ljanja.

Zaradi čim prejšnje registracije 
TOZD A vtotransport je  zbor de
lovnih ljudi dne 1. septem bra le
tos na podlagi predloga sindikal
nega odbora in v skladu s 3. po
glavjem sta tu ta  sklenil, da se 
razpišejo volitve organov uprav-

(nadaljevanje z 2. strani)
EKSPANZIJA, KI SE JE 
PRIČELA PRED ENIM 
DESETLETJEM

Pravi vzpon in razvoj Kolinske 
se je  začel po drugi svetovni voj
ni. V planskem  obdobju so ji 
bile naložene naloge za pokriva
nje potreb v prehram beni indu
striji. Te naloge so zahtevale raz
širitev proizvodnih program ov z 
uvajanjem  novih izdelkov. Do 
pravega razvoja pa je  prišlo pred 
desetim i leti.

S sam oodrekanjem  in lastnimi 
sredstvi je  tedanji kolektiv s 350 
zaposlenimi pričel realizirati svo
je razvojne plane. Z modernizaci
jo proizvodnje in uvajanjem  no
ve tehnologije so osvojeni novi 
proizvodi in tržišče, a vzporedno 
je  rasla akum ulacija.

Razvoj v Kolinski je  v veliki 
m eri rezultat lastnega dela. Vzpo
redno z rastjo  števila zaposlenih 
se je  iz leta v leto izboljševala 
tudi kvalifikacijska s tru k tu ra  za
poslenih. Leta 1960 so imeli le 
š tirje  delavci visoko šolo, v letu 
1968 že 22 zaposlenih, a  konec 
preteklega leta že 56 delavcev 
ali 4,5 odsto tka zaposlenih.

Med zaposlenimi z visokošol
sko izobrazbo je  31 diplom iranih 
inženirjev, 18 diplom iranih eko
nomistov, 3 pravniki in 4 delavci

ljan ja  TOZD, dne 22. septem bra 
1975.

Delavci TOZD A vtotransport 
bodo izvolili naslednje organe:

— delavski svet (7 članov)
— kom isijo za pravice iz dela 

(3 člani in 3 namestniki)
— komisijo delavske kontrole 

(3 člani)
V ta  namen so izvolili 3-član- 

sko volilno komisijo, ki bo 
sprem ljala postopek volitev in 
3-člansko komisijo za sestavo vo
lilnega imenika.

Delegate v organe upravljanja 
OZD Delamaris pa bodo delavci 
TOZD A vtotransport volili ta
k rat, ko bodo za te  organe razpi
sane volitve. Rudi Zvezda

z visokošolsko izobrazbo z dru
gih področij.

Proizvodni in s tem  prodajni 
program  Kolinske je  izredno ši
rok in obsega 36 grup proizvodov 
s preko 300 izdelki. Tako širok 
proizvodni asortim an zahteva te
m eljite raziskave tržišča in spe
cializacijo same prodaje. Tako 
smo prodajo glede na vrsto  po
trošnika razdelili na prodajno or
ganizacijo za trgovsko mrežo in 
specializirano prodajno organiza
cijo »Gastro« za družbeno pre
hrano in gostinstvo. Gastro pro
daja tudi polproizvode, ki jih  Ko
linska izroča ostalim  prehram be
nim industrijam , mesno prede
lovalni, papirni in kem ijski indu
striji.

Danes smo vam na kratko opi
sali razvoj Kolinske in njene do
sežke v tem kratkem  obdobju. 
Drugič vas bomo seznanili še s 
tem, kako živijo delavci v tej o r
ganizaciji, kako organizaci ja skr
bi za njih, da se na delovnem me
stu  udobno počutijo, kako rešuje 
stanovanjske probleme, skrb  za 
m atere z otroki itd.

Ce vas zanim a še kaj v zvezi z 
organizacijo ali ostalim i organi
zacijami, združenimi v HP, vam 
bomo radi posredovali podatke. 
Podatke o OD v posameznih or
ganizacijah H P pa lahko prebere
te v članku o našem  poslovanju 
v prvih šestih mesecih.

Vojaški ansambel iz Pule, ki nas je zabaval na ribiški praznik
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Uspehi veslačev

Anteo Glavič in Marija Krebelj na sprejemu, ki so ga priredili mor
narji iz Pule

Letos so sodelovale na tekm o
vanju v M ontrealu 4 ekipe vesla
čev. Eno ekipo veslačev so se
stavljali veslači kluba Argo. In 
rezultat? V velikem finalu 7., v 
malem finalu pa prvi. To je  bil 
lep uspeh veslačev Arga, saj je 
bilo na tekm ovanju 15 ekip iz 
vseh držav. Naši so tekmovali v 
dvojcu s krm arjem , tekmovala 
sta  Egidij K rajcer in Edvard S ta
nič.

Edvard Stanič je  zaposlen v 
Delamarisu, kot vajenec v Vzdr
ževanju. Veslati je začel že pred 
7 leti, ko je  začei z aktivnim  tre
ningom. »Veslanje zahteva pre
cej truda. Začne se s treningom  
pozimi ter nadalju je vse leto. Lep 
je  ta  šport, vendar ga m oraš za
res ljubiti, da vzdržiš, navkljub 
vsem težavam. Aktivno začnemo 
veslati spomladi, nato  pridejo 
tekm ovanja. Letos smo bili na 
mnogih tekm ovanjih, nato pa 
smo bili izbrani za Montreal. V 
M ontrealu smo upali na boljšo 
uvrstitev, vendar nism o uspeli. 
Ne m aram , da bi izzvenelo kot 
opravičevanje, vendar smo se res 
težko navadili na čoln, ki je  bil 
težji in širši kot tisti, ki jih  im a
mo ponavadi. Tako smo se pač 
m orali zadovoljiti s 7. mestom.«

Edvard Stanič nadalju je o svo
ji poti takole:

»Iz Izole smo odpotovali na 
Brnik, nato  pa po krajših  pre-

Nekoč je  živel m esar, ki je  imel 
mesnico v kateri je  prodajal me
so. Posel m u je  še k ar dobro cve
tel ,toda imei je  problem . Meso, 
ki ga je  prodajal, je  bilo zelo 
kvalitetno, zgodilo pa se je, da 
se je  med kupi kvalitetnih kosov 
m esa včasih našel kos, ki ni bil 
kvaliteten. Sprva si s tem  ni delal 
skrbi, mislil si je  — ga bom  že 
prodal. Celotna zadeva pa ni po
tekala tako lahko, kot si je  pred
stavljal. Ljudje so bili pametni. 
Nihče ni kupoval pokvarjenega 
mesa, ki je  zraven tega še za
udarjalo. M esar ni vedel, kam  z 
njim . Če ga je  ponudil kupcu, ga 
je  dobil nazaj v obraz. Moral ga 
je  obvezno prodati, če tega ne 
bi storil, bi bil na izgubi. Poglo
bil se je  v problem h in našel re
šitev.

Kaj, če bi ga prodal delavski 
menzi?

Naj pripom nim o, da se v naših 
m esnicah ne dogaja, da bi me-

V eni prejšn jih  številk glasila 
je  bil objavljen članek z naslo
vom BOJ PROTI PLJUČNIM BO
LEZNIM, ki je  obravnaval škod
ljivost kajenja za zdravje. Poda
ne so bile različne študije, bolez
ni zaradi ka jen ja  itd. Ob bran ju  
le-tega se mi je  vsililo vprašanje:

sledkih v Toronto. Tu nas je 
sprejel Jugoslovan — bivši ve
slaški zvezni kapetan. Pomagal 
nam  je, da smo prebredli prve 
dneve v tej tuji, daljn ji deželi. 
Ogledali smo si še slapove Nia
gare, nato pa smo šli v Mont
real, k je r pa smo bili prepozni, 
da bi si še lahko izbirali čoln, 
k ar je  bilo za našo zmago odlo
čilno.«

Pa se povrnim o nazaj v Izolo.
»Ne vem, če bom še veslal, pri

prave na tekm ovanje so velike, 
pozneje pa se ti lahko zgodi, kot 
se je  nam , slab čoln, in pričako
vanja .splavajo po vodi'. Letos 
sem veslal skupaj z Egidijem 
K rajcerjem , ker se pri veslanju 
skoraj vsako leto m enjam o. Pri
haja jo  mladi, starejši pa odha
jajo . Tako je  sedaj 15 starejših  
Argovcev, ostalo pa so mlajši. 
Vsako leto pride precej novih, 
nekateri ostanejo, drugi se pre
s trašijo  naporov in odidejo.«

N ekateri odidejo takoj, drugi 
ostanejo, a nekoč tudi zapustijo 
klub, vendar jim  ostanejo nepo
zabni spomini iz njihovih poti 
in na zmage, ki so jih  dosegli. 
Dosegli, vendar z velikimi napori.

Delamaris je  pokrovitelj kluba 
Argo, ime nosi po našem  TOZD 
Argo. Prav zato nas uspeh naših 
veslačev še bolj veseli.

sarji kom urkoli prodajali pokvar
jeno meso. Razen tega imamo 
sanitarno inšpekcijo, ki skrbi, da 
se kaj takega ne bi zgodilo.

Povrnimo se k zgodbi. Meso 
pride tako v delavsko menzo ku
harici v roke. Vsi ljud je imamo 
probleme, tudi kuharice niso iz
jeme. Problem  kuharice je  čisto 
posebne vrste — kako pripraviti 
pokvarjeno meso, da ga bodo de
lavci pojedli. Na videz nerešljiv 
problem  kuharica reši na zelo 
enostaven način.

Zakaj pa imamo začimbe?
Meso je  treba čimbolj začiniti.

V prvi vrsti — čimveč popra in 
iz nekvalitetnega m esa dobimo 
kvalitetno meso, ki ga bodo de
lavci z užitkom  pojedli.

Zgodba o m esu je  tako konča
na. Ni bila napisana z namenom 
kogarkoli obtoževati, temveč kot 
opozorilo, da se kaj takega v naši 
menzi res ne bi dogajalo.

Velimir Velko

Koliko je  tistih, ki je  članek pre
bralo, prenehalo kaditi. Najbrž 
nobeden. Če je  že bil kakšen, je 
zanesljivo začel znova. Banalno, 
človeku dokazovati škodljivost 
kajenja, ko veš, da ga ne boš 
prepričal v to, da bo prenehal.

Ne bom si delal jalovih iluzij, da 
bom to komu vtepel v glavo. Pra
vijo, da ima vsakdo pravico sa
mega sebe ubiti. Tisti, ki jih  po
kadijo 40 na dan, so za to na j
lepši dokaz. Pri vsem tem  pa gre 
za važnejši problem : Kajenje
žensk med nosečnostjo. V na
slednjem  zbrani podatki razi
skav im ajo nam en spoznati žen
sko, kakšno nevarnost predstav
lja  kajenje med nosečnostjo za 
nerojenega otroka:

— noseča ženska, ki pokadi do 
deset cigaret na dan, tvega iz
gubo lastnega otroka v prvih šti
rih  mesecih ali pa neposredno 
pred rojstvom ,

— v prim eru, da preživi, bo 
tak otrok izpostavljen zakasni
tvam  v b ran ju  v prvih štirih  le
tih  šolanja in bo imel veliko več
je težave v socialnem prilagaja
n ju  kot njegovi tovariši,

V poletnih mesecih, ko se nam 
zdi, da je  najhujše pri delu, ko 
komaj čakam o na dopust, pri
dejo na prakso dijaki srednjih 
šoi in študentje višjih in visokih 
šol. Na praksi ostanejo dva ted
na, nekateri pa tudi en mesec.

Povprašala sem dve p rak ti
kantki, kako se počutita pri nas 
in kakšna je  razlika med pridob
ljenim  znanjem  v šoli in sedaj 
na praksi.

Lidija Milavec je  študentka 3. 
letnika biotehnične fakultete v 
Ljubljani. Na praksi je  bila v la
borato riju  v Irisu. »Ja, kaj naj 
ti povem, lepo je  tukaj, sicer pa 
ne vem, kaj naj ti na tvoja vpra
šan ja  odgovorim«. Zm anjkalo ji 
je  poguma, da bi še kaj dejala.

Pri tem  je  pridno delala in se 
ni pustila m otiti niti za trenutek.

Daniela Gorela, 2. letnik itali
janske ekonomske šole iz Izole 
je  bila na praksi tri tedne. Bila 
je  tudi bolj zgovorna.

»Najprej sem delala v kadrov
ski službi, sedaj pa sem v deviz
nem  oddelku. Delo je  tukaj m no
go bolj zanimivo, kot v kadrov
skem oddelku, k jer je  delo eno-

— čim več pokadi taka ženska, 
tem  večja je  nevarnost, da se 
o trok rodi m rtev,

— če katera  izmed kemičnih 
snovi, ki sestavljajo  cigaretni 
dim, napade m aternico, pride do 
zm anjšanja pretoka krvi. S tem 
se zm anjša količina hrane, ki jo  
o trok sprejem a in ki jo  nujno 
potrebuje,

— ogljikov monoksid, ki se na
haja v krvi m atere, p rehaja  pola
goma v krvni obtok otroka. N aj
bolj vidna posledica je  zaostaja
n je v rasti otroka,

— poprečna teža otroka m ate
re kadilke je  za 200 gr m anjša kot 
p ri o troku  m ater nekadilk. In 
ravno ta  razlika je  odločilna v 
otrokovem  boju za življenje,

— nikotin, ki preide v krvni ob
tok otroka, sprem eni b itje  srca, 
krvni p ritisk  in s tem  zm anjša 
sprejem anje kisika.

Danilo Lukežič

lično. Tukaj pa vsak dan kaj no
vega izvem. Delo, ki se odvija v 
tovarni je  daleč od tistega, kar 
se učimo v šoli. Res je, da tam 
dobiš znanje, ki ti da napotke za 
nadaljn je delo. Vendar je  med 
šolo in delom velik razkorak. Šti
pendije nim am . Ko bom končala

srednjo šolo, se bom verjetno za
poslila. Sedaj res ne mislim na 
nadaljn ji študij, kako bo potem, 
pa  ne m orem  reči, saj im am  pred 
seboj še dve leti šole.

Z ljudm i, k je r sem bila na p ra 
ksi sem se povsod dobro razu
mela. Moje m nenje je, da je  taka 
počitniška p raksa  še kako po
trebna, saj se tako pripravljaš na 
delo in m orebitne težave, s kate
rim i se boš srečeval p ri svojem 
delu v prihodnosti.

Zgodba za kratek čas

Kajenje - strup

Pri nas na praksi


